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ELTELT EGY ÉV

Alig múlt egy éve annak, hogy a 2010-es helyhatósági 
választás keretében, a szavazáson résztvevők többsége — 
54,1 százaléka — Krizsán Józsefet választotta Rákóczifalva 
polgármesterévé. A választáson alulmaradó, előzőleg 
két ciklust teljesítő Tóth Lajos 148 vokssal kapott nála 
kevesebbet. A hivatalban lévő nyertest az eltelt egy év 
eseményeiről kérdeztük.

— Érték meglepetések, polgármester úr, amikor a választás 
után átvette a kasszakulcsot, és beült a székbe?

— Sorozatban értek…
— Pedig sokan felvetik a városban, hogy önnek tisztában 

kellett lennie a gazdasági helyzettel, hiszen a pénzügyi 
bizottság elnöke volt az előző ciklusban…

— Nem az elnöke, hanem csak az egyik tagja voltam 
a bizottságnak! A képviselő-testületnek hasonlóan. 
Visszakereshető a jegyzőkönyvekben, hogy rendre ellene 
szavaztam azoknak a gazdasági előterjesztéseknek, 
amelyeknek most isszuk a levét. Többször felhívtam a 
figyelmet arra, hogy súlyos adósságcsapdába csúszunk bele 
a sorozatos hitelfelvételekkel, de rendre magamra maradtam, 
vagy legfeljebb esetenként ketten-hárman szavaztak velem.

— Ön az elmúlt egy évben több alkalommal is kendőzetlen 
őszinteséggel beszélt a nyilvánosság előtt a város 
fizetésképtelenséggel fenyegető helyzetéről. Megérte?

— Ez nem is kérdés! Csak őszintén szabad a város lakói 
felé fordulni, mert ez a történet nem a polgármesterről, vagy a 
képviselőkről szól, hanem a településről, és az itt élő emberekről. 
Nekik pedig joguk van tudni minden fontos dolgot. 

— Az eladósodottság sarokszámait már pontosan ismerjük: 
a szállítói tartozások és az áthúzódó kötelezettségvállalások 
összege meghaladta tavaly októberben a száznegyven 
millió forintot, mellette pedig a hitelállomány közelítette 
a hatszázmilliót. Ön szerint mi okozta ezt a hatalmas 
eladósodást?

— Elsősorban azért, mert sorozatban kezdtünk olyan 
beruházásokba, amelyek már eleve helytelenek és 
reménytelenek voltak. Nem teremtettek munkahelyet, nem 
hoztak bevételt, ugyanakkor a fenntartásuk, működtetésük 
esetleg, máig költségeket jelent számunkra. Hiteleket vettünk 
fel, és azokat sorozatban helytelen célokra fordítottuk. Az 

ötszázmillió forint kötvénybevétel 2008 végére egy fillérig 
elfogyott, de valós, megtérülő beruházást nem látunk 
belőle. 2009-től már újra hitelt vettünk fel, a túlélésért, és 
már a kötvénykamatok is 15-16 millióra rúgtak akkorra. A 
folyamat tavaly is tovább tartott. A kiadások csökkentésére 
ugyanakkor nem fordított figyelmet az önkormányzat. 

— És jövőre már a tőketartozást is el kell kezdeni 
törleszteni a kötvények után…

— Az éves költségvetésünk tíz százalékát viszi majd el, 
hosszú éveken át.

— Tudja, hogy gazdasági szakemberek Rákóczifalvát 
emlegetik a megye következő olyan településeként, ahol 
adósságrendezési eljárás fenyeget?

— Nagyon közel álltunk hozzá!  Ez a veszély még ma 
sem múlt el teljes mértékben, de már jóval távolabb vagyunk 
„a veszélyzónától”, mint hónapokkal ez előtt.Azt mondtam a 
képviselő-testületnek, hogy rendkívül szigorú és fegyelmezett 
takarékoskodással elkerülhetjük a fizetésképtelenség 
kimondását, és elkerülhetjük, hogy egy kívülről jövő 
pénzügyi gondnok vegye át a pénzügyeink irányítását. Azt 
mondtam, kellő keménységgel magunk is elvégezhetjük az 
adósságrendezést.

— Milyen stratégia szerint lehetséges ez?
— A fő cél az önkormányzat gazdasági helyzetének 

stabilizálása. Ehhez egyetlen út létezik csak, amit egyébként 
a pénzügyi gondnok is választott volna: a kiadások „csontig” 
való lefaragása, és a bevételek lehető gyarapítása. Ehhez 
nagy-nagy pénzügyi fegyelem kell, és racionális, visszafogott, 
takarékos gazdálkodás.

— A kiadások lefaragását már érezzük, halljuk...
— Át kellett tekintenünk egyrészt, hogy milyen 

intézményeket kell feltétlenül működtetnünk ahhoz, hogy 
a kötelező önkormányzati feladatokat el tudjuk látni. 
Megszüntettük a Települési Intézményellátó Szolgálatot, és 
a feladatai egy részét a Falugondnokság vette át, más külön 
részét a közhasznú foglalkoztatottak végzik. Önmagában, csak 
ez a lépés mintegy tízmilliós évi megtakarítást hozott. További 
létszámcsökkentések is voltak az intézményeknél. Emellett, 
alaposan átvizsgáltuk az önkormányzat szerződésállományát, 
és csak azokat tartottuk érvényben, amelyek a feladatellátáshoz 

Fő cél: az önkormányzat gazdasági helyzetének stabilizálása

?
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
  Testületi ülés

feltétlenül szükségesek.  Ami  pedig  talán  legjobban 
„fájhatott” a lakosságnak: felülvizsgáltuk a település 
szociális szolgáltatási rendszerét. Szűkíteni, szigorítani 
kényszerültünk a jogosultsági feltételeket, és bizony a 
jövőben csak a leginkább rászorultakról tud gondoskodni 
az önkormányzat. Pénzintézetet váltottunk, és a helyi 
takarékszövetkezet sokkal kedvezőbb feltételekkel biztosítja 
a pénzügyi szolgáltatásokat, mint a korábbi pénzintézet.

— Azt mondta, a bevételeket növelni kívánják.
— Igen. Sajnos nagyon kevés az önkormányzat eladható, 

forgalomképes, és jelzáloggal nem terehelt ingatlana. A 
forgalomképes vagyonunk kilencven-kilencvenöt százalékán 
jelzálog van. Jövőre minden bizonnyal emelnünk kell a 
lakossági adóterheket.

— Milyen eredményeket hozott a takarékoskodás?     
— A legfontosabb az, hogy az adósságainkat, nem számítva 

a kötvényterheket, az induláskori bő száznegyven millióról, 
októberig, harmincnyolc millióra csökkentettük, és még 
nincs vége. Az intézményeink működtetésében elmegyünk 
egészen addig a takarékossági határig, ahol még éppen 
nem sérülnek a szakmai feladatok. Teljesen el kell ugyanis 
tüntetnünk az említett száznegyven milliós adósságot, hiszen 
jövő év júliusától már esedékessé válik a kötvények után a 
tőketörlesztés megkezdése is. Tizenöt esztendőn át ez több 

mint hatvan millió forintjába kerül majd évente a településnek. 
Jelen helyzetünkben ez az éves költségvetésünk mintegy tíz 
százalékát jelenti. Óriási teher!

— Ilyen körülmények között egy ideig fejlesztésekre se 
nagyon lehet gondolni...

— Nagyobb beruházásokra semmiképpen. Legfeljebb 
olyan területeken, amik közvetlenül a lakosságot szolgálják, 
és amelyekhez kedvező támogatási pályázatok kapcsolódnak. 
Bármilyen rossz helyzetben vagyunk ugyanis, nem 
mondhatunk le teljesen az úthálózat, a járdák, vagy éppen 
a játszóterek fejlesztéséről. Most nyílt meg például egy 
pályázati lehetőség úthálózat fejlesztésére, úgynevezett 
tehermentesítő utakra. Az önkormányzat a tizenöt százalék 
önerőt nem tudja hozzá biztosítani, de ha lesz utcaközösség, 
amelyik ezt vállalja, akkor pályázunk. A közeli hetekben 
megkeressük a szóba jöhető utcák lakóit ez ügyben, aztán 
majd látjuk a továbbiakat. De ugyancsak megteremtjük a 
lehetőséget arra, hogy az intézményeink energiaellátását 
racionalizáljuk, és megújuló energiaforrásokra állítsuk 
át. Ez a beruházás gyorsan megtérül, és azt követően már 
költségtakarékosabb működést eredményez majd. Nagyon 
kell ügyelnünk az önkormányzat költségvetésére, mert 
különben könnyen újabb adósságspirál következhet...

L. Murányi László       

ELTELT EGY ÉV

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete 
a 2011. szeptember 8-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

-A képviselő-testület megtárgyalta és elfogadta az 
Önkormányzat 2011. évi költségvetésének I. félévi 
végrehajtásáról szóló tájékoztatót.

- Rákóczifalva Város Önkormányzatának képviselő-
testülete támogatási igényt nyújtott be az önhibájukon kívül 
hátrányos helyzetben lévő a települési önkormányzatok 
támogatására.

- A képviselő-testület módosította a Rákóczifalva Város 
Önkormányzata 2011. évi költségvetéséről szóló 1/2011. 
(II.16.) rendeletét.
Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete 
a 2011. szeptember 29-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- Rákóczifalva Város Önkormányzata csatlakozik a Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati Ösztöndíjpályázat 
2012. évi fordulójához.

- Jóváhagyta a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 
Társulási Megállapodásának módosítását.

- A képviselő-testület elfogadta a Szolnoki Kistérség 
Többcélú Társulása kistérségi tevékenységéről szóló 
beszámolót.

- Rákóczifalva Város Önkormányzata kidolgozta Pénzügyi 
intézkedési tervét, melyet a Képviselő-testület jóváhagyott.

- A képviselő-testület módosította az 5/2002. (IV.13.) 

számú, a települési szilárd hulladékkal kapcsolatos 
hulladékkezelési helyi közszolgáltatásról szóló rendeletében 
az adatkezelési szabályokat.

Tisztelt Hölgyem és Uram!
A 2011 évi népszámlálás fontos esemény a Magyarországon élő lengyelek és lengyel kötődésű 
személyek számára. Ezen múlik a magyarországi lengyelség fennmaradása.
Ezeréves történelmünk során a magyarokkal vállvetve számos sikert értünk el a lengyel 
kultúra, nyelv és hagyományok ápolása terén. Az elmúlt időszakban a kisebbségi 
önkormányzatok és társadalmi szervezetek kiemelkedő eredményeket értek el. Az Óvoda, 
az Iskola, a  Múzeum és a lengyel média tovább folytatja a kulturális tevékenységet. Egy-
házi közösségeink tovább örökítik a vallási és karitatív hagyományokat. Számos település 
lengyel testvérvárost választott magának. 
Szeretnénk ezt folytatni, de ez Önökön, lengyeleken és lengyel kötődésű személyeken múlik a 
legkisebb településtől a legnagyobb városig bezáróan. A kisebbségi törvény szerint a nemzeti-
ségi önazonossághoz való jog és a lengyel nemzetiséghez tartozás kinyilvánítása nem zárja ki 
a kettős kötődés elismerését. Valld be bátran lengyel kötődésedet és bíztasd erre társaidat is!

SZOLNOKI LENGYEL KISEBBSÉGI ÖNKORMÁNYZAT

LENGYEL MAGYAR KÉT JÓ BARÁT... 
POLAK WĘGIER DWA BRATANKI...

NAGYON JÓ LENGYELNEK LENNI 
MAGYARORSZÁGON!

ORSZÁGOS LENGYEL KISEBBSÉGI 
ÖNKORMÁNYZAT
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                                                                       Kerékpározás és piknik a Tisza-parton

                                                                                                               Kerékpárútavatás

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

A 2011. szeptember 12-én átadott kerékpárút nem csupán a 
sajtó nyilvánossága előtt került birtokba vételre. 

2011. szeptember 17-én Martfű, Rákócziújfalu és Rákóczifalva 
kerékpárosai a Tanösvényig kerekeztek, út közben a Maci-
gyűjteményt is megtekintették, majd folytatták útjukat a Tisza-
partig, ahol Dr. Kiss Edit, Martfű polgármestere mindenkit egy 
tál bográcsban készült paprikás krumplival és csokoládéval látott 
vendégül, a túrázók hosszú út utáni szomját Rákóczifalva Város 
Önkormányzata által biztosított ásványvíz és üdítő enyhítette.

Az esemény célja, többek között, a három település 
kapcsolatának erősítése. A rendezvény sikerére való tekintettel 
felmerült annak lehetősége, hogy a kerékpárút átadásának egy 
éves évfordulóját hasonló esemény szervezésével ünnepelhetné a 
három érintett település.

Foto: Mészáros János
2011. szeptember 6-án sajtótájékoztató keretében számolt 

be Dr. Kiss Edit, martfű polgármestere, a „KÖZOP-3.2.0/
b-08-2008-0004” számú projekt keretében megvalósuló, 
Szolnok-Martfű kerékpárút III. ütemének Martfű-
Rákócziújfalu-Rákóczifalva közötti, közel 8 km hosszúságú 
kerékpárút beruházásának befejezéséről. 

A projekt konzorciumi együttműködés keretében valósult 
meg a három érintett település részvételével. A finanszírozás 
a települések által biztosított 15%-os önerővel, az Európai 
Unió támogatásával, az Európai Regionális Fejlesztési Alap 
társfinanszírozásával valósulhatott meg, a projekt teljes 

költségvetése 206.366.779 Ft volt, 85%-os támogatottság 
mellett.

A műszaki átadás-átvétel után 2011. szeptember 12-én 
a projekt hivatalos záró rendezvényeként a kerékpárosok 
birtokba vették az elkészült utat.

Az elkészült kerékpárút turisztikai szempontból is jelentős, 
hiszen ennek segítségével Szolnoktól egészen Martfűig 
kerekezhetünk, érintve Rákóczifalvát, ahol megtekinthetjük 
a II. Rákóczi Ferenc emlékművét a város főterén, a Tisza-
parton a Tanösvényt, és a nemzetközi hírű Macimúzeumot.
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Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy Rákóczifalva területén a lomtalanítás az esedékes
 hulladékszállítási napon, 2011. október 18-án (kedd) és 2011. október 20-án (csütörtök), 

az edényzetek ürítésével azonos járatterv alapján történik. 
Kérjük a lakosságot, hogy a lomtalanításra szánt hulladékot a kukák ürítési napján 

az edényzet mellé kihelyezni szíveskedjenek! 
A lomtalanítás reggel 7 órától kezdődik, és tart az aznapi útvonaltervben szereplő utcák befejezéséig.

Kihelyezhető hulladékok listája:
Nagyobb méretű berendezési tárgyak, bútorzat, ágybetét, ruhanemű, 

zsákokban kihelyezett lombhulladék, kötegelt zöld- illetve metszési nyesedék.

Lomtalanítás során ki nem helyezhető veszélyes hulladékok listája:
Hulladékká vált állati szövetek (testrészek, elhullott állatok) fogyasztásra vagy feldolgozásra alkalmatlan anya-
gok (vér, állati zsírok). Éles, hegyes eszközök (injekciós tűk, fecskendők, vágó, szúró eszközök), permetszerek és 
azok dobozai, veszélyes anyagot tartalmazó faforgács (vegyszer, lakk), faanyagvédő szerek, oldószerek, szerves 
oldószerek, veszélyes anyagot tartalmazó iszapok, savak, lúgok, nehézfém tartalmú hulladékok, festékek, festékes, 
lakkos dobozok, olajtüzelés pernyéje és kazánpora, vízzel érintkezve veszélyes gázokat fejlesztő anyagok. PCB-
ket tartalmazó hidraulikus olajok, olajos rongyok, fáradt olajok, olajszűrők, elemek és akkumulátorok, azbesztet 
tartalmazó hulladékok, veszélyes anyagokat tartalmazó fémhulladékok (pl. olajos fémreszelék), fertőző hulladé-
kok (állati tetemek, trágya), citotoxikus és citosztatikus gyógyszerek, veszélyes anyagokat tartalmazó kiselejtezett 

elektromos berendezések (TV, hűtőgép stb.), használt gumiabroncsok.

Lombhulladék kihelyezésének módja:
A lombhulladékot a közterület-foglalás szabályait betartva az ingatlan előtti közterületre kell kihelyezni, úgy, hogy azt a 

begyűjtést végző gépjármű meg tudja közelíteni és a rakodás biztonságosan és balesetmentesen legyen elvégezhető. 
A kis térfogatú hulladékokat összekötött zsákban, a növényi eredetű hulladékokat szintén összekötve kérjük kihelyezni.

A földre deponált építési törmeléket nem szállítják el!
A zsákok megkötésénél figyelni kell arra, hogy azok kézi erővel mozgathatók legyenek!

A fentiektől eltérő módon kihelyezett hulladékokat nem szállítják el!
Polgármesteri Hivatal

Lomtalanítási tájékoztató

Ezúton tájékoztatjuk Önöket, hogy 
2011. november 3-án (csütörtök) 

13.00 – 15.30-ig 
Véradásra várjuk Önöket 

az Egészségházba.
Kérjük, mindenki hozzon magával személyi 

igazolványt és TAJ kártyát!
Segítségüket előre is köszöni 

Helyi Vöröskereszt!
Látogasson el honlapunkra!

www.voroskereszt.hu

Tisztelt Lakosok! Schirilla György Rákóczifalván… A nagy futás..

2011. október 10-14. között 
kerül megrendezésre Schirilla 
György 5 napos futása a kör-
nyezettudatos életért Szeged és 
Budapest között. A több napos 
rendezvény alatt 40 városban 
és lakott területen csatlakoznak 
az érdeklődők a futóhoz.
Schirilla György célja felhívni a fi-
gyelmet a tisztaságra, a természet megóvására, a környezettudatos életre.
Rákóczifalvára előre láthatólag 2011. október 12-én 11 óra 39 
perckor érkezik György, a Rákócziújfalu felőli, városhatárt jel-
ző táblához.
Várunk minden kedves érdeklődőt a határtáblához, hogy együtt kí-
sérhessük át településünkön Schirilla Györgyöt a környezettudatos 
életmód jegyében!

Polgármesteri Hivatal
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LEADER

                                                                  A KTZVE az OMÉK 2011. kiállításon

Az idei Országos Mezőgazdasági és Élelmiszeripari 
kiállításon, Magyarország legnagyobb, legrégebbi, és nagy 
tradíciókkal bíró agrárgazdasági rendezvényén Egyesületünk 
kiállítóként várta az érdeklődőket. Rákóczifalvát a 
Macimúzeum, a Kósa Méhészet, valamint a BRUMM 
Szociális Szövetkezet népszerűsítette.  

Az Országos Mezőgazdasági és Élelmiszeripari kiállítás 
Magyarország legnagyobb, legrégebbi, és nagy tradíciókkal 
bíró agrárgazdasági rendezvénye több mint 100 éves múltra 
tekint vissza. 2011. szeptember 28. és október 2. között várta 
látogatóit a 75. OMÉK Budapesten, a Hungexpo Budapesti 
Vásárközpontban. 

Az OMÉK 2011 rendezvényen a Közép-Tisza-Zagyva 
Vidékfejlesztési Egyesület, mint szakmai kiállító vett részt 
az Észak-Alföldi régió kiállító standján az A csarnok 105-
ös sziget területén. A szolnoki kistérségből összegyűjtöttük 
azokat a helyi termékeket, kiadványokat, érdekességeket, 
mely a kiállítás jellegéhez illeszkedett. A hétvégi – elsősorban 

nagyközönséget érintő – két napon, szombaton és vasárnap 
ajánlásunkkal társkiállítóként érkezett Rákóczifalváról Kósa 
Lajos méztermelő és a BRUMM Szociális Szövetkezet, Bede 
Judit irányításával. A BRUMM kézzel varrott bábokat kínált 
az érdeklődőknek nagy sikerrel. A Kósa Méhészet kiváló 
minőségű méztermékei is igen kelendőek voltak.A vásárlók 
szívesen válogattak a helyi termékből, tudatosan figyelve 
arra, hogy az élelmiszerek biztosan termelőtől, eredeti 
összetételben kerülhessenek a családok háztartásaiba.

Főként a családok körében aratott sikert a B.A.P. 
Macimúzeum 2012. évi új falinaptárja, melynek fotóit 
Mészáros János és Vancsó Zoltán készítette. A város 
hírét, nevét öregbítette valamennyi kiállító és portékája, 
dicséretükre legyen mondva, hogy a közeljövőben 
várhatóan sokan látogatnak el Rákóczifalvára, felfedezni 
a szóróanyagokon is bemutatott természeti, kulturális, 
gasztronómiai és épített örökséget.

Be
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  Téjékoztatás

  Játszótér

ISKOLA

Beküldött fotó

Beküldött fotók

Szeptember végén Iskolánk udvarán a meglévő játékokat 
átfestették, mely munkálatokhoz az Alapítvány biztosította az 
eszközöket, a festéket. A játszótér bővítésével kapcsolatosan 
még folynak az egyeztetések, reméljük, rövid időn belül 
megnyugtató megoldás születik. A munkában részt vevő 
nyugdíjasoknak – Balogh Gyula, Burzi József, Balogh 
Sándor – köszönjük munkájukat.

„Rákóczi Diákjai” Alapítvány tájékoztatása

Megújult az iskolai 
játszótér... 
Köszönet a munkában 
résztvevőknek!
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                                                                                                        Színezd Újra!

                                          SZÜRETI  PROJEKT AZ ALSÓ TAGOZATBAN

ISKOLA

Foto: Hőnyiné Nagy Erzsébet

Azt gondolhatnánk, ahogy vége az iskolának minden 
gyerek felkiált- „VAKÁCIÓ” - és majd csak szeptemberben 
látjuk őket viszont.

Ez a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI-
bannem így történt, hiszen nálunk ekkor kezdődött az iskola 
„újraszínezése”.

Majd 20 fős csipet-csapata és tanárai elkezdték kialakítani 
a szellemkastélyt, pálmaházat és a velencei folyosót.

A folyosók gyermeki hangtól zengtek, de közben a kezek 
szorgosan dolgoztak.

A kis csapat vezetője Bereczné Kocsis Adrienn tanárnő 

elindította és segítette őket, de a lényeg az volt, hogy 
ők maguk tervezzék meg azt a környezetet, melyben 
mindennapjaikat töltik.

Ebből is látszik, hogy a mai gyerekeknek mennyi 
fantáziájuk, kreativitásuk van.

A megtanult változatos művészi technikákat kipróbálhatták, 
alkotásaikat haza is vihették, hogy otthonukat is szépítsék 
munkáikkal.

Ez a hét is azt bizonyította, hogy összefogással mindenre 
képesek vagyunk.

Az iskolai alsós munkaközösség okt. 3-tól 7-ig tartotta a 
szüreti projektet.Ez a hét a szüretről, szüreti hagyományokról 
szólt. Tanítási órákon, délutáni foglalkozásokon készültünk 
a gyerekekkel a szürettel, szőlővel kapcsolatos ismeretek 
bővítésére. Folyosó-tanterem díszítés folyt, levél-dugó 
nyomatok, nyírással-ragasztással készült alkotások készültek 
az alsós osztályokban.

Október 6-án délután pedig egy nagyon vidám hangulatú, 
énekes, táncos, játékos rendezvényen csúcsosodott ki a 
hagyományőrző hét. Igazi szüretelős menet nyitotta a 
programot: a meglepetést az Idősek Klubja szolgáltatta. 
Öröm volt hallgatni-nézni őket, ahogy szívvel-lélekkel 
énekelve megjelentek. Köszönöm Komárominé Katikának a 
szervezést, a horgászatot /nagyon élvezték a gyerekek/.

A délután a 2.b osztály fellépésével folytatódott, ami 
táncházzá alakult,és a gépi zenét felváltotta Juhászné 
Gabika és tanítványai élő muzsikája. Közben  folyamatosan 
használhattak a gyerekek mindenféle játékot, amit  Czikkely 
Csaba, a Falugondnokság asztalosa készített. Játék közben, 
zenehallgatás közben folyamatosan lehetett fogyasztani a 
sok gyümölcsöt-köszönet érte a szülőknek . Uzsonnára pedig 
kemencében sült kenyérlángos volt. Ennek az elkészítéséért 
Barhácsné Marika néninek „Mamámnak” tartozom 
köszönettel. Jó volt a kemence fűtése, Barhács Miska bácsi, 
Czikkely Csaba és Harangozó György gondoskodott erről. 
A  nyersanyagot Török István jegyző úr és Csüllög Gábor 
vállalkozó biztosította. Köszönöm még Novák Gyula, Szurgyi 
Mihály támogatását és Bíróné Marika képviselőtársam 
felajánlását. A délután sikeres lebonyolításáért  köszönöm 
minden alsós kollégám segítségét.

Remélem, minden jelenlévő jól érezte magát, kívánom, 
hogy sok ilyen kellemes délutánt töltsünk el együtt.

Hőnyi László
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  KI FIZETI MEG A TUDATLANSÁG ÁRÁT?!

VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

Egy jövőbeni országos tanulmányba készítettek Császiné 
Csáti Réka intézményegység-vezetővel egy riportot, 
melyet kérésére közzé teszünk. A szerző hozzájárult a cikk 
publikálásához.    /pbm/

Kulturális pillanatkép, közművelődési helyzetkép - ezt 
felvillantani a célom riportsorozatommal. Ez alkalommal 
a beszélgetőtársam Császiné Csáti Réka, aki egy alföldi 
kisváros, Rákóczifalva művelődési házának a vezetője. A 
település – noha évszázadok óta lakott terület – csupán 128 
esztendős múltra tekint vissza. A művelődési ház és a városi 
könyvtár mellett egyetlen óvoda és általános iskola van, 
de működik a kisvárosban bölcsőde és idősek bentlakásos 
otthona is. A közművelődési feladatokat számtalan 
formában ellátták már az elmúlt évtizedekben. A könyvtár és 
művelődési ház kettőséhez 2004-ben hozzácsatolták a helyi 
sportlétesítmények és egy balatoni üdülő működtetését, 
valamint egy magángyűjtemény látogathatóságának 
biztosítását. 2007-ben ezt a hét telephelyen működő, öt 
különböző szakterületet összefogó intézményt összevonták 
az általános iskolával is. Jelenleg általános művelődési 
központként működik a művelődési ház. A feladatintegráció 
azonban hamarosan megszűnik a fenntartó önkormányzat 
tervei szerint, a tanév végén várhatóan megszűnik az ÁMK. 
Próbáltam tisztességesen „felkészülni” Rákóczifalvából: 
informálódtam a nyilvánosságra hozott jegyzőkönyvekből, 
napirendekből, beszámolókból, a helyi közélet szereplőitől.

- Beszélgetésünk aktualitását az adja, hogy a Nemzeti 
Erőforrás Minisztériuma meghirdette pályázatát a Minősített 
Közművelődési Cím elnyerésére, amelyre huszonegy 
intézmény nyújtotta be előjelentkezését. A pályázati értékelést 
csak azok a szakemberek végezhetik, akik a szakértői 
névjegyzéken szerepelnek. Ön azon kevés szakember egyike, 
aki közművelődési minőségfejlesztési szakértőként részese 
lesz ennek az újszerű kezdeményezésnek.

- Óriási fába vágtam a fejszét, amikor auditor lettem, 
de úgy gondolom, hogy a közművelődés jövője valahol a 
minőségfejlesztési tevékenységekben rejtőzik. A kultúra, a 
közművelődés nehezen definiálható fogalom. Egy-egy adott 
település közművelődését még nehezebb összehasonlítani. 
Éppen azért tartottam óriási kihívásnak ezt a szakértői 
feladatot, hiszen minden település, minden intézmény 
más és más közművelődési tevékenységet folytat, más és 
más szervezeti formában, nagyon eltérő erőforrásokkal 
gazdálkodva. Ez az új feladat izgalmas adatokkal bővítheti 
azokat az országos kutatási eredményeket, amelynek Jász-
Nagykun-Szolnok megyére vonatkozó részét én végeztem 
a Magyar Művelődési Intézetnek a szakminisztérium 
megbízásából. Ezeket az eredményeket, máshol már jól 
bevált gyakorlatokat szeretném „aprópénzre váltani” az én 
városomban is.

- Az Önök településén rendkívül pezsgő élet zajlik, ez jól 
nyomon követhető az Internet és a nyomtatott kiadványok 
segítségével.

- A művelődési házban nyelvi, művészeti, szakmai 

képzéseket szervezünk; minden nyáron napközis 
gyermektáborokba várjuk a kisiskolásokat és a nagyobbacska 
óvodásokat; helyet és szakmai hátteret biztosítunk a nálunk 
működő alkotó művelődési közösségeknek, népművészeti 
csoportoknak, amatőr művészeti csoportoknak, kluboknak. 
A klubok között a különféle rendszer szerinti szerveződések 
jól nyomon követhetőek: életkor szerinti, tartalmi-szakmai 
célok szerinti, társadalmi rétegek, csoportok szerinti, 
funkció szerinti. Típusát tekintve szervezünk közösségi, 
szórakoztató, művészeti, versenyszerű és komplex 
rendezvényeket, illetve hobbi-, élőlény-, műtárgy- és egyéb 
kiállításokat, börzéket. Nem programszerűen szervezett 
tevékenységeink közül kiemelném az agóra funkciót, amely 
lehetőséget teremt a szervezetlen társas együttlétre, valamint 
az információközvetítést. Származtatott alapszolgáltatásaink 
a terem/technika/eszköz bérbeadása, a rendezvényszervezés, 
a telekommunikációs és nyomdatechnikai szolgáltatás.

- Feltűnően magas a településen működő klubok, 
szervezetek száma.

- Ez valóban így van, s erre rendkívül büszke lehet a 
település! Hiszen azt jelzi, hogy Rákóczifalván jó élni, 
jó együtt lenni. A közösségi ház nagyon sokat dolgozott 
azért, hogy az emberek megfelelő motivációt (hátteret) 
kapjanak, hogy közösen, közös értékek, közös célok mentén 
szervezzék a szabadidejüket. Ez nagyon fontos egy település 
jövője szempontjából! Szociológiai kutatások egyértelműen 
bizonyítják: azokon a településeken szeretnek inkább élni 
a polgárok, ahol lehetőségük van többféle szállal kötődni 
különböző közösségekhez. A művelődési ház mindehhez 
erőforrásokat biztosít: vagyis szaktudást, helyiségeket, 
berendezést… És az eredmények engem igazolnak: olyan 
körülményeket tudtunk biztosítani, amelyek jótékony 
hatással vannak a szerveződésekre. Rákóczifalván komoly 
értéket képviselnek ezek a klubok, közösségek!

- Ha már értékeket említett: a tervei között szerepel az 
úgynevezett Rákóczifalvai Értéktár elkészítése. Országos szinten 
is ritka kezdeményezés ez egy kisváros művelődési házától!

- Úgy vélem, nagyon sokat nyerhet Rákóczifalva 
azáltal, ha számba veszi az értékeit! Abban bízom, ha 
összegyűjtve, leltárba szedve látjuk az értékeinket, akkor 
még inkább büszkék leszünk a településünkre. A helyi 
értékek összegyűjtése kérdőíves módszerrel történik majd, a 
kérdőívet szakemberek bevonásával elkészítettük. A kitöltött 
és visszajuttatott kérdőívek alapján az értékek kategorizálása 
és katalogizálása, feldolgozása következik, s végül az 
érték(lel)tár közzététele.

- Milyen kategóriák szerepelnek ebben az „értéktárban”?
- Két alapkategória van: a természeti képződmények 

és az emberi alkotások, s ezeken belül számos alkategória 
szerepel. Nagy munka lesz elkészíteni, de már alig várom, 
hogy belevágjunk! Szorosan a helyi értékeinkhez tartozik 
az a kiadvány is, amely szintén a következő évben valósul 
meg terveim szerint. Ez a kiadvány felvonultatja, bemutatja 
a településen jelenleg működő klubokat, közösségeket, 
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szervezeteket – amelyek mintegy szimbolizálják a 
közösségünk lényegét, lelkét.

- Milyen forrásból tudnak megvalósulni ezek a tervek?
- Az intézményi költségvetés csupán a közösségi 

ház működtetésének költségeit, illetve a dolgozók bérét 
finanszírozza. Valamennyi fejlesztés, valamint a rendezvények 
jelentős része sikeres pályázatainknak, illetve sikeres 
szponzorkeresésünknek volt köszönhető eddig is. Minden 
további munkánk alapját ez határozza meg, s ez fokozottan 
így lesz 2012-ben, hiszen az intézmény költségvetését 
rendkívül drasztikusan, harmadával csökkenti tervei szerint 
az önkormányzat.

- Mi az oka ennek a nagymértékű forráselvonásnak?
- Az önkormányzat nagy összegű kötvényt bocsátott ki négy 

évvel ezelőtt, ennek a tőketörlesztése kezdődik meg jövőre. A 
képviselő-testület ez év elején megbízott egy könyvvizsgálót, 
hogy világítsa át az önkormányzatot és intézményeit, illetve az 
átvilágítás eredményeképpen tegyen javaslatot arra, hogyan 
tud a jövőben takarékosan, jogszabályszerűen takarékoskodni 
az önkormányzat. Intézményvezető társaimmal együtt nagy 
várakozással tekintettünk erre az intézményi átvilágításra, 
hiszen bíztunk abban, hogy egy külsős szakember olyan 
összefüggésekre is rávilágít majd, olyan rejtett tartalékokat 
talál az intézményeinkben, amelyek alapján meglátjuk majd 
a túlélés lehetőségeit.

- Beváltotta a hozzá fűzött reményeiket ez az átvilágítás?
- Noha ismerem intézményvezető társaim véleményét is az 

elkészült anyaggal kapcsolatban, kizárólag a közművelődési 
intézményegységgel kapcsolatos részre szorítkoznék. Ez a 
rész sajnos olyan tárgyi, jogszabályi tévedéseket, félrevezető 
adatokat tartalmaz, amely alkalmatlanná teszi a tervezésre.

- Feltételezem, a jogszabályi tévedésekre felhívta a 
figyelmet?!

- Természetesen azonnal jeleztem írásban az 
önkormányzatnak a szakmai hiányosságokat, jogszabályi 
tévedéseket, de sem a jelentéssel kapcsolatos írásos 
észrevételem, sem az önkormányzat kötelező közművelődési 
feladatairól szóló tájékoztatóm nem került a képviselők 
kezébe. A képviselő-testület az átvilágításban leírtak alapján 
készített egy pénzügyi tervezetet, amelyet egyhangúlag el is 
fogadtak. Ennek lett az a következménye, hogy az intézmény 
költségvetésének egyharmadát tervezik elvonni.

- Hogyan tovább?
- Az igazán nagy és népszerűtlen munka most vár a 

képviselőkre, hiszen a forráselvonás miatt módosítaniuk 
kell a rákóczifalvai közművelődési rendeletet, amelyben 
megfogalmazták az ellátandó feladatokat. Módszeresen 
végig kell gondolniuk és meg kell fogalmazniuk, hogy 
melyik közösség, klub mikor és milyen feltételekkel veheti 
igénybe az intézményt, melyik tanfolyamnak és szakkörnek 
nem biztosítanak helyet, melyik helyi vagy nemzeti ünnepről 
nem emlékezik meg a település, melyik összefogást nem 
támogatják, kiemelten foglalkoznak-e a gyermekeknek szóló 
rendezvényekkel a jövőben is?

- Féltést hallok a hangjában…
- Igen, nagyon féltem Rákóczifalva egyetlen művelődési, 

közösségi házát, amely alappillére a település öntudatának, 
identitásának. És nagyon féltem Rákóczifalva jövőjét, mert 
ezt a jövőt azok a tenni akaró, a településüket szerető emberek 
biztosítják, akiknek a lába alól lassan kicsúszik a talaj.

- Ebben a társadalmi és gazdasági szempontból egyaránt 
kusza környezetben felértékelődik végre a kultúra és az 
oktatás szerepe?

- Talán soha ilyen nagy szükség nem volt a közművelődési 
intézményekre, mint most! Tonk Emil fogalmazta meg, 
hogy „Aki sajnálja a pénzt a tudás megszerzésére, az nem 
számol a tudatlanság költségeivel!”. A tudatlanságnak és az 
igénytelenségnek óriási ára van! A művelődési házaknak 
az a szerepe, hogy a lakosság széles(!) rétegének nyújtsák 
egyrészt a kultúra, különösen a társas, közösségi művelődés, 
másrészt a kulturált társas együttlét lehetőségét. Különösen 
fontos ez a fiatalok számára, akik még nem alakították ki a 
maguk megfelelő gyakorlatát, de fogékonyak! Különösen 
fontos ez a nyugdíjasoknak, akik még szeretnének szolid, 
de rendkívül széleskörű művelődési tevékenységet folytatni! 
(Megjegyzem, nem véletlen, hogy a legnépesebb klubunk a 
nyugdíjasklub.) És különösen fontos ez mindazon rétegek 
számára, akik szenvedélyesen foglalkoznak a közösségi 
tevékenységekkel, és helyet keresnek maguknak! A Varsány 
Közösségi Házban az elmúlt évben több mint 22 ezer volt az 
intézményt használók száma – s ez a szám egész egyszerűen 
önmagáért beszél!                                                      -dzs-

A Varsány Közösségi Ház
tisztelettel meghívja Önt és családját az

1956-os forradalom és szabadságharc
és a magyar köztársaság kikiáltásának 

évfordulója alkalmából 
rendezett ünnepségre

2011. október 23-án, vasárnap, 10 órakor a 
Varsány Közösségi Házba.

A megemlékezés után koszorúzás a Hősök parkjában.
Mindenkit szeretettel várunkpApp 
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1. előadás: 
„ZENÉLŐ DOBOZ”
FLAUTANDO  FUVOLAKVARTETT műsora
Tagjai: Dr. Becskyné Gacsó Annamária, Fábryné Kurdy 
Klára, Balogh József, Seregi Szabolcs
Műsor:
G. Accai: Zenélő doboz ~  J.Ph.Rameau: Tambourin ~ 
W.A.Mozart: Részlet
a Varázsfuvolából  ~  J.Strauss: Pizzicato polka ~ 
C.Wanhausek: Polka és tarantella
~ E.Grieg: A hegyi király barlangjában ~  G.Bizet: Utca-
gyerekek indulója /Carmen/
~ P.I.Csajkovszkij: Induló a „Diótörő” c. balett -   Fuvolák tánca
~ C. Debussy: A kis néger ~ M.Dubois: Tambourin~ C.M. 
von Weber: Keringők ~ M. Berhomieu: Macskák
A Flautandó Fuvolakvartett 1999-ben alakult. Alapító tagjai 
a  debreceni Kodály Zoltán Zeneművészeti Szakközépisko-
la és Zeneiskola fuvola tanszakának művésztanárai. A kvar-
tett széles repertoárján a XX. században született eredeti 
művek mellett számos átirat is megtalálható a barokk kortól 
napjainkig. A „flautando” kifejezés a zenei szaknyelvben 
használatos,  jelentése: fuvolázva, fuvolaszerűen előadva.
2. előadás: 
SZOLNOKI SZIMFONIKUS ZENEKAR 
hangversenye
Rendező és vezényel: Bolyky Zoltán
G. ROSSINI: HAMUPIPŐKE c. operájának keresztmet-
szete jelmezekkel
Szereplők: Hamupipőke ~ Ramiro herceg ~ Don Magnifico, 
a mostohaapa ~ Clorinda ~ Tisbe, a nővérek

A filharmónia-sorozat programjaa 2011/2012. évadban a Varsány Közösségi Házban
Ezúttal Rossini muzsikájának segítségével kísérhetjük vé-
gig Hamupipőke jól ismert történetét: miként lesz a szolga-
sorban élő leány - az irigy nővérek és a mostohaapa szeme 
láttára  - a dalia Ramiro herceg menyasszonya.
3. előadás:    
„NAPFORDULÓ”
MOROTVA  NÉPZENEI EGYÜTTES előadása
Az együttes tagjai: Fejér Noémi, ének, tánc - Csendes 
Gergő, ének tánc - Rőmer Judit, brácsák –
Rőmer Ottó, hegedű, pengetős hangszerek - Erményi Ta-
más, bőgő.
Műsor:
István köszöntő,
Tavasz – Tánczene – Kezes, Moldvai dallamok
Nyár- Aratódal, Szomorú szerelem, Elválás
Ősz- A „ virág” – Mondd meg, virág a világnak…”, Leány-
sors – „Fehér ruha a fejemen… „
Tél – Átvezető, Jézusköszöntő, Örvendezés: „ Legényes és 
szapora”
A Zenekar 20 éve alakult tiszafüredi zenetanárokból. 
Nevüket a Tisza festői mellékága adta. Zenei tevékeny-
ségükbe tartozik a népzenegyűjtés, tanítás, táncházi mu-
zsikálás, táncegyüttesek kísérete, valamint koncerteken 
való közreműködés. Repertoárjuk magában foglalja a 
népzene régibb és újabb rétegeit, azoknak feldolgozását, 
a néptánc hiteles tolmácsolását. A komolyzenei sláger-
nek számító Antonio Vivaldi műve, a Négy évszak ihlet-
te őket az elhangzó, s lemezen is megjelent - Napforduló 
című műsoruknál, az évszakokhoz tartozó szokásokat, 
dallamokat, táncokat elevenítenek meg.

A 2011. október 3. és 9. között megrendezésre kerülő 
Könyvtárak összefogása a tudásért elnevezésű országos 
rendezvénysorozathoz a rákóczifalvai városi könyvtár is 
csatlakozott.

A könyvtári hét nyitórendezvényén, a hétfői szülői 
fórumon a tanulás módszertana állt a középpontban. A 
rendezvényre azokat a szülőket hívtuk, akik már feltették 
maguknak a következő kérdéseket: Kell-e segítenem 
a tanulásban a gyerekemnek?, Jól teszem, ha otthon is 
gyakorolunk?, A leckeírás kész rémálom!, Hogyan tudok 
segíteni?, Hogyan kell tanulni? Meghívott előadóink 
Timárné Fischer Magdolna iskolaigazgató és Barhács 

  Könyvtár
BESZÉLJÜNK EGYMÁSSAL, TANULJUNK EGYMÁSTÓL!
Kiállítások, előadások, vetélkedők a városi könyvtárban

Gizella, az alsós munkaközösség vezetője a hétköznapokon 
is jól hasznosítható, gyakorlati tanácsokat és segítséget 
adtak. A „vitaindító” előadást és tájékoztatót kötetlen 
beszélgetés követte, ahol az érdeklődő szülők konkrét 
kérdéseikre kaptak választ.Mivel azonban a kérdések sora 
soha nem fogy el, ezért terveink között szerepel, hogy a 
gyermeknevelés témáját a középpontba helyezve további 
szülői fórumokat szervezünk.

Október 4-én, kedden délután „Én ezt tudom!” 
címmel könyvtárhasználati vetélkedőt rendeztünk a 
harmadik és negyedik osztályos napközis diákoknak. 
A gyerekek nyitottan és jókedvűen vágtak bele a 
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megmérettetésbe – ezt jól tükrözi a program végén 
elkészült fénykép is.

Kedden este került sor a Nyitott Könyv Irodalmi Kör 
találkozójára is, amelyen a hétköznapi, gyakorlati tudást az 
előtérbe helyezve, Mondi Viktor beszélt a mobiltelefonok 
használatáról. Turóczi Annamária a könyvtári Mikes-
héthez kapcsolódván a neves íródeák törökországi 
leveleiből olvasott részleteket a közönségnek.

A könyvtári hetet az évek óta hagyományos „könyves 
vasárnap” zárta, ahol családi kézműves játszóház és 

fejlesztő játékok bemutatója várta a kicsiket és nagyokat.
Az egy hetes programsorozat alatt két mini-

tárlat színesítette a rendezvények sorát. „Betűvetés 
– könyvaratás” címmel nyílt kiállítás helyi szerzők, 
szerkesztők köteteiből, illetve helytörténeti 
kiadványokból. A gyermekrészlegben Mikes Kelemen 
életét és korát elevenítette fel a Mikes-sarok, ahol helyet 
kaptak a kuruc kort megjelenítő kiadványok éppúgy, mint 
a korabeli történéseket elregélő mesék, levelek.

Császiné Csáti Réka

Beküldött fotók
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  Támogatói szolgálat

  Októberi események az Idősek Klubjában

SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Az elmúlt napok a szüret 
jegyében teltek. Meghívást kaptunk 
az általános iskolások szüreti 
mulatságára, melynek örömmel 
tettünk eleget. A rendezvényt 
megelőző napokban a klubtagok 
felidézték fiatalságukat, szüreti 
nótákat énekelgettünk. A mulatság 
napján hagyományőrző ruhákba 
öltözve, vidám nótázással vonultunk 
át a kisiskolásokhoz, ahol nagy 
szeretettel fogadtak bennünket a 
gyermekek és a pedagógusok is. 

A fogyatékkal élők saját lakókörnyezetében történő 
segítése, életvitelének megkönnyítése, elsősorban a lakáson 
kívüli közszolgáltatások, szolgáltatások elérésének segítése, 
valamint önállóságuk megőrzése mellett a lakáson belüli 
speciális segítségnyújtás biztosítása.

Minden olyan személynek biztosítani tudjuk az 
alapellátásokat, a lakókörnyezetben való szolgáltatásokat, 
akinek fogyatékossága miatt mindezekre szüksége van.

Szolgáltatásaink:    
- Személyi segítés
- Speciális szállító szolgálat
- Információnyújtás, tanácsadás
1, Személyi segítés
A személyi segítő szolgáltatás célja, a fogyatékkal élő 

ember függetlenné válásának elősegítése, a közösségi életbe 
való részvétel előmozdítása. Elsődleges feladata, hogy a 
fogyatékkal élő ember olyan segítségben részesülhessen, 
ami hozzá segíti a fogyatékosságból eredő hátrányok 
csökkentéséhez, kiegyenlítéséhez, alapvető jogainak 
biztosításához, az esélyegyenlőség megteremtéséhez.

A személyi segítő segíti az egyén testi, lelki, szellemi 
fejlődését, ellátja a személy körüli teendőket, így csökkentve 
az őt ellátó család terheit, valamint a művelődési és 
szórakozási igények kielégítéséhez is hozzájárul.

 Színterei:
A személyi és környezeti higiénia biztosítása (fürdetés, 

mosdatás öltöztetés….), a fogyatékosságból adódó 
speciális szükségletek kielégítése, helyzetváltoztatás 
elősegítése, felügyelet biztosítása, egészségi állapot 
figyelemmel kísérése, vészhelyzet felismerése, elhárítása, 
hozzáférés biztosítása a szociális és egészségügyi 
ellátásokhoz, ügyintézésben való közbenjárás, családi 
kapcsolatok ápolásának elősegítése, biztosítja a szabadidő 
programokon való részvételt

2, Személyi szállítás
Célja, a közszolgáltatásokhoz, az egészségügyi, szociális, 

kulturális és egyéb szolgáltatásokhoz való hozzáférés 
segítése speciális, kerekes szék szállítására is alkalmas 
gépjárművel.

A szolgáltatást igényelhetik egyének vagy csoportok. 
Csoportos szállítás esetén a térítési díj megoszlik.

Lehetőség van az ügyfél kérésének megfelelően személyi 
segítő igénybevételére is a szállítás alatt.

3, Információnyújtás, tanácsadás
A fogyatékos személyt megillető jogokról, szociális, 

társadalombiztosítási és családtámogatási jogokról, 
egészségügyi ellátásokról, képzésekről, oktatási 
intézményekről, akadálymentesítésről , fejlesztésekről, 
foglakoztatási lehetőségekről, szabadidős programokról, 
életvezetési tanácsok, krízishelyzetben való 
segítségnyújtás

Térítési díjak:
- a személyi segítés, térítési díjas szolgáltatás: 160 Ft/

óra ( ezen belül az egészséges hozzátartozó segítése miatti 
felügyelet biztosítása ingyenes)  

- a szállító szolgálat     0 Ft/km  a szociálisan rászorult 
személyek részére 

(szociálisan rászorultnak minősült a fogyatékossági 
támogatásban, magasabb összegű családi pótlékban vagy 
vakok személyi járadékában részesülő személy)

- az információnyújtás, tanácsadás ingyenes szolgáltatás
Elérhetőségünk:
Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 
Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ
5085 Rákóczifalva, Kossuth út 13.
(Idősek Bentlakásos Otthona)
Tel.: 56/889-773
Szolgálatvezető: 06 - 30/81-61-729 
( Kapocsán Mihályné  Gabi )

A Támogató Szolgálat célja, feladata
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Reméljük, hogy műsorunk által a gyermekek betekintést 
nyertek a régi szüreti felvonulások hangulatába. 

A rendezvényen részt vett a BEROE civil szervezet is, 
a már hagyománnyá vált horgászjáték ismét nagy sikert 

aratott a gyermekek körében.
Nagyon kellemes délutánt töltöttünk el az iskolában, 

ezúton szeretnénk gratulálni a pedagógusoknak a mulatság 
szervezéséhez és lebonyolításához.

Komárominé Kovács Katalin gondozónőFoto: Hőnyiné Nagy Erzsébet

Rákóczifalván 2006. augusztus 31-én alakult meg a 
Létminimum Alatt Élők Társasága 15 fővel. A megalakulás 
pillanatok alatt történt, azért, hogy szeptemberben 
és karácsonykor már tudjunk adományokat osztani a 
településünkön élő rászorultaknak. Még ez évben sikerült 
500 kg lisztet, 170 kg száraztésztát, 120 pár új cipőt, 50 bála 
ruhaneműt kiosztani.

Ez a karitatív tevékenység mindenki számára szokatlan 
volt, hiszen el sem hitték, hogy térítésmentesen juthatnak 
adományhoz, holott Magyarországon már akkor 15 éve 
osztottak élelmiszersegélyt. Az embereket az utcán, közösségi 
rendezvényeken szólítottuk meg, hogy nyugodtan jöjjenek az 
adományokért, amit sokan eleinte nehezen fogadtak el. 

Csoportunk 2008. évben csatlakozott a RÁTE 
(Rászorultakat Támogatók Egyesülete, 1157- Budapest 
Páskom park 22. II/5.) Egyesülethez, melynek célja szociális 
és karitatív tevékenység. Az Egyesületet a Fővárosi Bíróság 

Rászorultakat Támogatók Egyesület Rákóczifalvai Csoportja
Öt évesek vagyunk

II.Pk.60.298/2008/2 számon vette nyilvántartásba.
Az Egyesület és ez által csoportunk is feladatának tekinti:
• az elesettek, a szegények iránti segítőkészség, szolidaritás 

erősítését,
• részt vállal a lakosság széles rétegének életét befolyásoló 

életkörülményeik javításában,
• együttműködik az Önkormányzattal,
• közreműködik a hozzáfordulók ügyeinek megvizsgálásában, 

és az illetékes hatóságokkal való kapcsolatfelvétel során 
maximális segítséget nyújt,

• a lakosságtól, társadalmi szervezetektől, vállalkozásoktól 
adományokat gyűjt, ezen adományokat a rászorultakhoz 
eljuttatja,

• az Önkormányzat által szerzett élelmiszeradományok 
raktározásában, kicsomagolásában, szétosztásában részt 
vállal.

A csoportnak jelenleg 27 tagja van, nagyobb 
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adományosztáskor a tagokon felül önkéntes segítők is részt 
vesznek a munkánkban.

Az adományokat, Rákóczifalva, Rákóczi út INDIGÓ 
KFT. faházában gyűjtjük és ott is osztjuk szét. A jelképes 
bérleti díjat 1000 Ft/hó az Önkormányzat fizeti. Tárgyi 
adományokat (bútor, ruha, cipő, kerékpár, háztartási gép, 
TV, varrógép stb…) kéthetente szerdánként, élelmiszer 
adományokat alkalmanként osztunk.

Az adományokat ingyen és bérmentve kapjuk, és 
ingyen adjuk tovább. A szállítási költségeket a tagdíjakból, 
vállalkozók felajánlásából, és az Önkormányzat segítségével 
tudjuk kifizetni.

2010. évben az alábbi tevékenységeket valósítottuk meg:
• 2 alkalommal osztottunk EU-s élelmiszer segélyt, egy-

egy alkalommal 1000-1200 főnek
• zöldséget, gyümölcsöt összesen két alkalommal 

osztottunk, 370 főnek
• étolajat 300 főnek 
• örszággyűlési képviselő által biztosított élelmiszer 

csomagot 300 főnek
• Rákóczifalva Intézményeinek bútorokat, játékokat, 

függönyöket és könyveket tudtunk adni
• egyéb adományokkal 1000-1200 főt tudtunk segíteni
• 300 családdal van folyamatos kapcsolatunk
• Az Emberkék az Emberért Egyesülettel közösen 300 db 

Béres cseppet tudtunk szétosztani a beteg embereknek
• 32 főnek segítettünk különböző ügyek intézésében 

(nyugdíj, Lakás Állami Támogatás, üdülési csekk, egyéb 
szociális kérelem, leszázalékolás stb…). Az ügyintézés, 
és információnyújtás az adományosztáskor külön 
helyiségben történt.

• A Szegénységellenes év kapcsán három előadásból álló 
képzéssorozatot szerveztünk, melyen alkalmanként 55-68 fő 
vett részt.

• Sárospatakra és Sátoraljaújhelyre az árvízkárosultak 
részére az Önkormányzattal és az intézményekkel közösen 
nagyszabású adománygyűjtést szerveztünk, melyet 
személyesen juttattunk el a településekre.

Csoportunk a fentieken túl igyekezett egyedi kérelmeket 
is teljesíteni, gyermekszületéskor bútorok, ruhák, 
babakocsi beszerzésében, temetések alkalmával gyászruhák 
biztosításával.

Sajnálatos, hogy nagyon sok a rászorult család, egyedülálló 
idős beteg, valamint munkanélküli személy városunkban, 
ezért munkánkat a továbbiakban is folytatni kívánjuk, és 
folytatni is szükséges. Az élelmiszeradományok osztását az 
Önkormányzat átvállalta, mivel a közhasznú foglalkoztatottak 
elvégezték a csomagolást, kiértesítést és az osztást. Önálló 
irodánk, raktárhelységünk, fizetett alkalmazottunk nincs. 
Annak ellenére, hogy munkánkat térítés nélkül vállaltuk és 
végezzük, sajnos a szervezés költségeit is (telefon, posta, 
útiköltség) saját magunk fizetjük, ezért nagy szükségünk 
volna minimális működési költségre, melyet a központi 
egyesület sem tud felvállalni. A központi egyesülettől 
szakmai iránymutatást és adományt kapunk.

Továbbra is szívesen várjuk a piac mögötti faházba azokat, 
akiknek jó minőségű ruhaneműre van szüksége. Továbbra is 
szívesen fogadjuk a felajánlásokat, pénz- és természetbeni 
adományokat az 56/441-700-as telefonszámon. Hagyatékot, 
nagyobb bútorokat sajnos nem tudunk szállítani, ehhez is 
várjuk a segítséget. Nagy öröm számunkra, hogy öt év óta 
segíthetünk. Köszönjük a felajánlásokat, a segítők munkáját.

Tisztelettel: Páldi Ernőné csoportvezető
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                                                                   II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub

                                                                        Együtt Egymásért Rákóczi Klub

Szeptember 24-én 21. alkalommal rendeztük meg az 
Idősek Világnapját. Nagy összefogással,a hagyományoknak 
megfelelően díszítettük, rendeztük a Sportcsarnokot. A 
megye 9 településéről, mintegy 300 vendég fogadta el 
meghívásunkat.

A Rákóczi Néptánc Együttes fergeteges tánca után a 
műsorvezető: Bíró Tiborné köszöntötte a vendégeket, majd 
felkérte Krizsán József polgármester urat  a rendezvény 
megnyitására.

Mint klubvezető, köszöntöttem vendégeinket, kik 
közül sokan évtizedes barátaink. Pozderka János verssel 
nyitotta meg a kulturális  programot. Minden vendégklub 
kedveskedett énekkel, verssel, vagy tánccal. Biró Anita és 
tanítványai zumba bemutatóval serkentettek bennünket a 
mozgás örömére. Szalay Ferenc Szolnok  város polgármestere, 
üdvözlő szavai után bemutatta meglepetésvendégét: Kertész 
Marcella Príma Primisszima díjas művésznőt. Vendégeink 
nagy örömére operettekből és zenés játékokból adott elő.

A finom ebédet: újházi tyúklevest /ajándékba kaptuk/,és 

a töltött csirkecombot Csüllög Gábor és csapata főzte. 
A tavalyihoz hasonlóan a Szolnoki Kereskedelmi és 
Vendéglátóipar Szakközépiskola tanulói szolgálták fel, 
Szőke Zita oktató felügyelete mellett. A süteményt a Fehér 
Kft. sütötte. Csak helyi termék került az asztalra.

Sülyi Károly, aki felajánlotta fellépését, magával hozta 
Oláh Istvánt,aki a nótaverseny döntőse volt. Operett betéteket, 
nótákat, erdélyi dalokat adtak elő. A tombolasorsolás után a 
tánc következett.

Köszönjük  Jánosiné  Dr. Bene Ildikónak, Szalay Ferenc 
és Krizsán József polgármestereknek, Császiné Csáti Réka 
intézményvezetőnek, Ruskó Zsolt sportszervezőnek, a 
könyvtár dolgozóinak, Czíziné Magdinak /dekoráció/, 
Czikkelyné Marikának, Pappné Benson Marikának, Zsíros 
Árpinak és csapatának, a Rákóczi Néptánc Együttesnek, 
civilszervezeteknek, helyi vállalkozóknak,a Nyugdíjas 
Klub tagjainak,és mindenkinek, aki segítségével, 
támogatásával  hozzájárult, hogy egy szép napot 
tölthettünk együtt.

Nádas Imréné klubvezető

A klub tagjai 2011. szeptember 8-i összejövetelen Balázs 
Antal meghívására a madárpark megtekintésére indultak. 
A madárpark a városunk büszkesége a Macimúzeummal 
egyetemben. Mind a két nevezetesség Balázs Antal és kedves 
párja Papi Bernadett önfeláldozó munkáját dicséri.

Dettike vezetett végig bennünket, akitől nagyon 
sok információt hallhattunk a madarak életéről, eredeti 
élőhelyükről, táplálkozásukról, szaporodásukról.

Gyönyörű,  rendezett környezetben, 62 féle ritka 
madárfajtát láthattunk,többek között Németországból 
érkezett sárga foglyot,ami a csoport kedvencévé vált.

Elmondhatatlanul élveztük a látványt, az előadást és a 
szíves vendéglátást,a gyönyörű nyárutó délutánján.

Nagy megelégedéssel és büszkeséggel indultunk 

haza. Örülünk, hogy Rákóczifalván elindult valami,ami 
remélhetőleg követőkre, illetve támogatókra talál.

Igaz ezekkel a madarakkal hihetetlenül sok munka 
van. Megszámlálhatatlan órát vehet igénybe a ketrecek 
elkészítése, a madarak tisztántartása,etetése. Nagyon sok idő 
a szakirodalom böngészése,hiszen ezen madarak többsége 
nálunk nem honos.

Minden elismerésünk és köszönetünk Balázs Antalnak 
és Dettikének,akik időt, pénzt,fáradságot nem ismerve 
létrehozták a látnivalókat,melyek nemcsak városunkban, de 
az ország határain túl is ismertek.

Kívánunk Nekik jó egészséget,kitartást!
Nagyon köszönjük a meghívást!
Együtt Egymásért Rákóczi Klub
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Vincze Gyuláné, Margitka néni a Deák Ferenc utcában 
lakik, tőlünk kb 80 méterre. A Virágos Néni elnevezés 17-18 
éve ragadt rá, amikor még szolnoki lakosként, gyermekeinket, 
hétvégekre, vagy egy-egy tavaszi, téli, vagy nyári hétre-
hetekre kihoztuk Rákóczifalvára a mamához. Legfiatalabb 
gyerkőcünk Kata, már a buszon kérdezgette: „megnézhetem 
majd a Virágos Nénit?” Mint kiderült, ilyenkor Margitka 
nénihez készülődött. A Virágos Néni elnevezés bizony találó 
volt, de még most is találó. Aki még nem látta, feltétlenül 
nézze meg háza táját, háza előtti előkertet, virágos kertjét, 
mert állíthatom, hogy a környéken ilyen szép rendezett, 
gondozott virágos kertet nem sokat lehet találni. Margitka 
néni biztosan elnézi nekem, hogy elárulom a korát, de mindig 
csodálom, hogy 76 éves létére - ráadásul 11 éve özvegyként 
egyedül él - a háza környékét ilyen szépen rendben tartja és 
virágait ekkora szeretettel és hozzáértéssel gondozza. 

- Megcsodálva kertjét, megkérdeztem, hogy honnan van 
ennyi ereje, miért áldoz ennyi energiát és időt a virágaira?

- Ezt szoktam meg, ezt tanultam, testvéreimmel együtt ezt 
láttuk a szüleinktől. Tudja Ferikém a gyerek azt viszi magával 
és felnőtt korában is úgy csinálja, ahogy azt a szerető szüleitől 
látja, tanulja. 1954-ben építettük ezt a házat. Itt élt a családunk, 
itt neveltük a két lányunkat. 2000-óta sajnos egyedül élek, de a 
ház környékét azóta is rendben tartom, megtermelem a kertben a 
zöldséget, gyümölcsöt. A virágokat szeretem, gondozom. sajnos 
a drága víz miatt nem tudok annyit locsolni, mint amennyit 
szeretnék. A locsolás hiányát pótolom a kapálással. Azt tanultam 
az idősebbektől és a szüleimtől valamikor, hogy egy-egy jó 
kapálás pótolhatja a locsolást, mert nem párolog, szárad a föld 
annyira, mint kapálás nélkül.

- A lányai és unokái mit szólnak a mama 
kertészkedéséhez?

- Örülnek neki, megszokták, ezt látták pici koruktól 
kezdve. A gyümölcs, zöldség, lekvár egy része hozzájuk 
kerül. Nekem nincs annyira szükségem, amennyi megterem. 
Öt unokám van, négy lány és egy fiú. A lányok felnőttek, 
diplomájuk van. Krisztikém jogász, Virág orvos, Hanga 
szociálpedagógus, Melinda informatikus. A fiú, Dávid majd 
most érettségizik. Régebben. míg gyerekek voltak, ha itt 

„Virágos Néni”
voltak, zenéltek, énekeltünk, jól érezték magukat. Most 
nem tudom, hogy mikor lesznek itt egyszerre valamennyien. 
Amikor jönnek, sütök, főzök. Szeretik a süteményt, 
mézeskalácsot, rétest, zserbót, pogácsát.

- A virágos kert mellett van még a ház körül egyéb kert is. 
Mekkora terület és hogy bírja megművelni egyedül?

- 474 kvadrát. Egyre nehezebben, de ahogy bírom, 
úgy csinálom. szégyellném, ha gazos, műveletlen lenne. 
Valamikor, amikor még dolgoztam a Bőrtex-nél Szolnokon, 
amikor hazaértem, utána következett a háztáji, a kert. Most 
nyugdíjasként úgy osztom be a munkát, ahogy jónak látom, 
ahogy bírom. A kertet művelem, locsolok, metszek, mindent 
egyedül csinálok. Nem akarom, hogy a gyerekeim, unokáim 
amikor itt vannak, dolgozzanak, segítsenek.

- Köszönöm szépen a beszélgetést, és minden Rákóczifalva 
városban lakó nevében köszönöm, hogy ennyit dolgozik az 
utca szebbé tétele érdekében!

Az Idősek Világnapja után nem sokkal csak még nagyobb 
tisztelettel tudok nézni a Virágos néni kertjére, házelejére, 
mert öröm elmenni háza előtt, és gyönyörködni a nem kis 
munkával kialakított virágoskertjében. Aki még nem látta, 
annak ajánlom, hogy szánjon rá egy pár percet és sétáljon el 
a Deák Ferenc utca 20. szám előtt, győződjön meg róla, hogy 
Kata lányom jogosan hívta Virágos néninek Vincze Gyuláné, 
Margitka nénit. 

F.F.
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LELKI GUBANCAINK

Lapunk hasábjain – mint ahogy már Önök megszokták 
– egy új cikksorozatot indítunk. Megkértük Varjú Irén 
pszichológus, kineziológust, hogy tárja elénk lelkünk 
néhány visszásságát, lehetőleg közérthető formában. Ezek 
még a mai Magyarországon sok esetben a „szőnyeg alá 
söprés” kategóriájába tartoznak, de nem árt vele széles 
körben foglalkozni, hogy megismerhessük a megoldáshoz 
vezető utat. Elsőként a pánikbetegséget és terápiáját 
ismerhetjük meg. 

(pbm)

A pánikbetegség és terápiája
Kedves Olvasó! Ugye még sosem gondolt vágyakozva arra, 

hogy bár lenne valami „rendes” súlyos betegsége? És ez így is van 
rendjén. Jómagam azonban már találkoztam olyan emberekkel, 
akik ezt isbevállalnák... a pánikbetegség helyett...

Mikor juthat eszébe valakinek ilyen képtelen kívánság? 
Talán akkor, amikor súlyos mellkasi fájdalom és durva 
rosszullét miatt kihívják hozzá az éjszakai ügyeletet, s az orvos 
vizsgálat után lekezelően megveregeti az arcát és azt mondja: 
„Kedves hölgyem/uram, már a múlt héten is megmondtam, 
hogy nincsen semmi baja, ez csak pánikroham. Szívesen 
írok beutalót a pszichiátriára...” Vagy talán akkor, amikor az 
egyébként oly megértőnek tűnő család egyik tagjából kitör 
az ingerültség: „Hagyd már abba a hisztit, ne pánikolj!” Hát 
őrült vagyok én, gondolja az érintett megalázottan, hogy a 
pszichiátriára küldenek? Vagy valóban csak hisztizek?

Sem nem őrült, sem nem hisztizik. A pánikbetegség 
legalább olyan komoly dolog, mint egy tüdő-vagy 
mandulagyulladás, legalább annyira kellemetlen, mint egy 
idegbecsípődés, és legalább annyira nem tehet róla a beteg, 
mint mondjuk az övsömörről. A pánikbetegség súlyosabb 
formái megakadályozhatják a kielégítő munkavégzést, azt, 
hogy a beteg autóba üljön, buszra szálljon, sőt szélsőséges 
esetben akár azt is, hogy elhagyja az otthonát.

Ha váratlan rosszulléteire az orvosok semmiféle szervi okot 
nem találnak, és két rosszullét között jelentős aggodalommal 
tölti el egy újabb rosszullét lehetősége …akkor fennáll a 
gyanúja, hogy Ön pánikbeteg, szakszerűbb kifejezéssel 
pánik zavara van. Maga a pánikroham különböző lefolyású 
és erősségű lehet, gyakran jellemzi heves szívdobogás, 
izzadás, fulladás, szédülés, mellkasi vagy hasi fájdalom, 
hányinger, zsibbadás. A rohamot átélő betegek gyakran erős 
halálfélelemről számolnak be, illetve olyan furcsa, nehezen 
megmagyarázható érzésekről, mintha elszakadtak volna saját 
testüktől, vagy elveszítették volna a kontrollt testük felett.

Akármennyire ijesztőek a tünetek, mégis az egyik 
legkönnyebben gyógyítható lelki betegségről van szó, 
amely az esetek túlnyomó részében maradéktalanul, 
nyom nélkül elmulasztható. A terápia mikéntje azonban 
különbözik – attól függően, hogy pszichiáterhez vagy 
pszichológushoz fordul az ember.

A pszichiáter által követett gyógyító eljárásnak gyakran 
szerves része a gyógyszeres (szorongásoldókkal és 
antidepresszánsokkal történő) kezelés. Erről – nem lévén 
szakterületem – keveset tudok. Tény, hogy a pszichiátriai 

gyógyszerek ma már kevesebb mellékhatással rendelkeznek, 
mint korábban, és elmondható, hogy ez a gyógyulás 
„legkényelmesebb” módja, ez követeli a betegtől a legkisebb 
idő- és energiaráfordítást.

A pánikbetegek azonban többnyire nagyon jól reagálnak 
a gyógyszer nélküli, úgynevezett beszélgetős terápiákra. 
Talán azért is, mert a megfigyelések szerint ez a probléma 
leggyakrabban az átlagnál intelligensebb, érzékeny, magas 
önkontrollal rendelkező férfiaknál és nőknél jelentkezik. 
Így eleve adott a pszichoterápia két legfőbb feltétele: a 
pszichológussal történő együttműködésre való készség és 
képesség.

A terápia általában egyszerre  két - három nyomvonalon 
halad. A páciens mindenekelőtt megismeri a pánikroham 
sajátosságait, és megtanulja kontroll alatt tartani azt. 
Így már az első hetekben csökken a rohamok száma és 
erőssége. De ez csak a felszíni kezelés. Meg kell találni az 
előidéző okot. Ez lehet egy nagyon erős stressz. Gyakran 
kiderül, hogy a megelőző időszakban a pánikbetegek – 
ahogy mondani szokták –, nagy nyomás alatt voltak. Az 
sem ritka, hogy tudatalattink egy döntéshelyzetet próbál 
elodázni a betegséggel, mondjuk egy már nem megfelelő 
kapcsolatból való kilépést. A terápiának ezért szinte mindig 
része a stresszhelyzetek kezelése, valamint szembenézés 
valós érzelmeinkkel, illetve a döntéshelyzetek feltárása, 
megoldása. S a napi ügyek megbeszélése nemegyszer elvezet 
múltbeli, feldolgozatlan traumákhoz, fájdalmakhoz. Akkor 
teljes a kezelés, ha ezek a régi fájdalmak is szelídülnek, s 
átbeszélésük után a beteg el tudja fogadni azokat.

A szakszerű pszichoterápiának az az előnye, hogy a beteg 
nemcsak az adott helyzetre kap megoldást, hanem mintegy 
„megtanulja önmagát”. Így önismeretben gazdagodva, 
nagyobb tudatossággal éli hétköznapjait, s megszűnik 
a pánikrohamtól való félelme is, hiszen a terápia során 
megismerte és megértette azt, mint szervezete sajátos 
reagálását bizonyos megterhelő helyzetekre.

Varjú Irén  
pszichológus, kineziológus
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

                                                                         Barangolás az aranyvárosban I.

Elgondolkodott-e már a kedves olvasó azon, hogy 
mi a csoda? Az-e, ami lenyűgöz és tiszteletet ébreszt 
mindnyájunkban, vagy az, amiben megérezzük a misztérium 
jelenvalóságát? Nos, lehet gondolkodni a válaszon, így vagy 
úgy megközelíteni a kérdést. Egy valami azonban bizonyos.

Prága, az aranyváros, önmagában hordozza a csodát. 
Legalábbis amikor az idei nyáron a Károly-hídról esti 
szürkületben láttam meg a tornyait, s amikor a Hradzsin 
jellemző sziluettje már csak árnyékképként bontakozott 
ki előttünk az égbolt kékjéből, hajlamos voltam magam 
is így magyarázni a látványt: Ez maga a csoda. Utólag azt 
mondom: ha nem is az, de Prága egyszerre gyönyörű és 
titokzatos, roskatag és néha pompában ringatózó. Egyszóval a 
fáradhatatlan emberi becsvágy és alkotóerő olyan lenyomata, 
amiből mindenkor töltekezhetik a lélek. 

1.
Álltam a Károly-hídon. Körülöttem a mindenre kíváncsiak 

tarka tömege nyüzsgött. A híd hatalmas ívei, pillérei, szobrai, 
szoborcsoportjai, mint maga a megtestesült Idő, méltósággal 
tűrték a hullámzó tömeg meg-megújuló rohamát.

Lent a Moldva folyó tükrén reszketett a hanyatló Nap 
fénye.

Hajók siklottak tova, s valamelyiken muzsika szólt. Zengő 
visszhangja szállt a folyó fölött. Szemben a királyi vár és a 
Szent Vitus katedrális ragyogott az alkonyi égbolt vöröslő 
fényében. Úgy éreztem, megállt az Idő. S évszázadok 
történései lassított képekben úsztak lelki szemeim elé. 
Láttam, amint a harmincéves háború idején svéd katonák 
siettek a hídon, hogy megostromolják a prágai Óvárost. 
Aztán jöttek a híres koronázási menetek. Majd egy királlyal 
dacoló várbeli vikáriust véltem felfedezni, akit 1393-ban 
IV. Vencel király parancsára taszítottak a hídról a folyóba. 
Titkok és legendák nyíltak meg előttem. A hatalmas kőhíd 
azonban mit sem sejtve képzelgéseimből méltósággal tűrte 
a látogatók és a képzelet újabb meg újabb rohamát. Gótikus 
architektúrája finoman olvadt össze a lendületes barokk 
szoborcsoportokkal.

2.
Prága ékességét a Szent Vitus-székesegyházat inkább 

csodálni lehet, mintsem beszélni róla. A 600 éven át épült 
katedrális szépségeit ugyanis nehéz szavakba foglalni.

A Hradzsin harmadik 
várudvarán pompázó 
templom Prága egyik 
legjellegzetesebb városképi 
eleme. IV. Károly császár 
idejében (Csehország 
sokáig a Német-Római 
Császársághoz, majd a 
Habsburg-Birodalom része 
volt!), 1344-ben kezdték 
építeni, de csak 1929-ben, 
Szent Vencel halálának 
ezredik évfordulóján 
szentelték fel. Névadója 
a csehek legnagyobb 
tekintélyű védőszentje, 

Szent Vitus, aki valójában nem volt más, mint Vencel 
fejedelem, a csehek első keresztény uralkodója. A X. 
században élt, s testvére, a pogány Boleszláv, hite miatt 
gyilkolták meg 929-ben. A Přemysl fejedelmi családból 
származó uralkodó tiszteletére már 930-ban körtemplomot 
építettek Prágában. Az azonban hamar elpusztult, s helyén 
ma a Szent Vitus-székesegyház pompázik. 

A háromhajós, kereszthajós, 24 oldalkápolnával díszített 
hatalmas katedrális mindenekelőtt méreteivel kápráztatja el 
az embert. De az sem mellékes, hogy a gótikus architektúra 
művészien olvad egybe a reneszánsz sisakos főtoronnyal, 
a barokk kupolával és a neogótikus nagytoronnyal. A 
déli oldalán lévő káprázatos reneszánsz Aranykapu (a 
mindenkori királyi család itt vonult be misére) már csak 
ráadás. Hasonlóan a féldrágakövekkel díszített Szent Vencel 
kápolnát is. Meg Nepomuki Szt. János barokk stílusú ezüst 
síremléke is. Csak érdekességként jegyzem meg: Szt. János 
csontjai kristálykoporsóban nyugszanak. 

Van persze a Szent Vitusnak magyar vonatkozása is. 
Az egykori erdélyi fejedelem, Báthori Zsigmond a Szent 
Vencel kápolnával átellenben alussza örök álmát. S az sem 
elhanyagolható, hogy a katedrális közelében áll a Kolozsvári 
testvérek Sárkányölő Szt. György szobra, melyet Nagy Lajos 
királyunk adományozott IV. Károly császárnak.

/folytatjuk/                                  Czirmayné Kocsis Róza



RÁKÓCZIRákóczi

22

Rákóczi

IFJÚSÁG

  Rákóczi diákja

  Jó tanuló, jó sportoló

A 2010/2011. tanév Rákóczi Diákjának, Bathó Robertának 
tettünk fel néhány kérdést azzal kapcsolatosan, milyen érzés 
ezt a kitüntetést viselni. 

R: Üdvözöllek Téged a rákóczifalvai iskola véndiákjai 
körében.

Már elkezdődött számodra egy új élet, más közegben, új 
társakkal, milyen érzés visszatekinteni az általános iskolai 
évekre?

B.R.: Nagyon hiányzik a régi, jól ismert közeg. Mikor 
biciklivel elmegyek az iskola előtt, mindig eszembe jutnak 
a régi szép idők, a tanáraim, régi osztálytársaim. Szokatlan 
még számomra az új iskola, de tetszik. Azt kell mondanom, 
gyorsan telik az idő, így megszokom.

R.: Neked szavaztak bizalmat iskolánk tanulói, mikor téged 
választottak e méltó címre, Rákóczi Diákja. Mi zajlott le benned 
abban a pillanatban, amikor Böbe néni kimondta a neved?

B.R.: Nagyon szerettem volna megnyerni, de nem 
gondoltam volna, hogy valóra válik ez az álmom, mert a 
többi pályázó is ugyanúgy megérdemelte mint én. Nagyon 

Gratulálunk Menkó Gábornak, hiszen ő kapta az év „Jó 
tanuló, jó sportoló” díját 2011-ben. Gábor idén végzett 
iskolánkban kitűnő tanulmányi eredménnyel. A tanuláson 
kívül rendszeresen sportol, és versenyekre jár, ahol szép 
eredményeket ér el. A következőkben Gábort kérdezem az itt 
eltöltött évekről és további terveiről. 

- Szia Gábor! Üdvözlünk Téged a rákóczifalvai iskola 
véndiákjai körében. Milyen érzés visszatekinteni az általános 
iskolai évekre?

- Szia, üdvözlöm az olvasókat! Szívesen emlékezek vissza 
az itt töltött 8 évre, nagyon szerettem, illetve szeretem ezt az 
iskolát. Többnyire jó emlékeim vannak. 

- Mi hiányzik legjobban az elmúlt 8 évből? 
- Az osztálytársak, az osztályfőnököm és a tanárok. Nagyon 

jó közösség volt, és van itt Rákóczifalván. Szeretném tartani 
a kapcsolatot a volt osztálytársaimmal, mert szinte egy nagy 
családot alkottunk. 

- Elég nehéz a 8. osztály… Mindig kitűnő tanuló voltál? 
- Két félév kivételével mindig sikerült kitűnő bizonyítványt 

kapnom. 
- Melyik tantárgyat szereted a legjobban és miért? 
- A német a kedvencem, nagyon szeretem a nyelvet tanulni. 

Német versenyeken is részt vettem, amin szép eredményeket 
értem el. Szeretném, ha életem szerves részévé válna e nyelv.

- Hova jársz gimnáziumba?
- A Verseghy Ferenc Gimnáziumba járok. 
- Könnyen beilleszkedtél az új iskolába? 
- Igen, nagyon könnyen beilleszkedtem. Hihetetlenül 

aranyosak az osztálytársak és a tanárok is. Jól érzem magam, 
sikerült új barátokra lelnem. 

- Milyen iskolát szeretnél még elvégezni a gimnáziumon 
kívül? 

örültem, és amikor Böbe néni kimondta a nevem, nem hittem 
a fülemnek, de amikor mindenki engem nézett, mosolygott, és 
tapsolt, akkor tudatosult bennem, hogy én lettem az év diákja.

Talán negyedikes voltam, amikor felfigyeltem erre a 
pályázatra és eldöntöttem, ha nyolcadikos leszek, majd én is 
pályázok, és hogy most megnyertem, nagyon boldog vagyok.

R.: Szerinted, miért te nyerted meg ezt a pályázatot?
B.R.: Sok emberrel vagyok jó viszonyban, rengeteg 

műsorban szerepeltem és sok versenyen vettem részt. 
Ahogy láttak diáktársaim, hogy sikereket érek el, talán ezért 
szavaztak rám.

R.: Mit jelent számodra e kitüntetés?
B.R.: Nagyon nagy öröm visszagondolni arra, hogy 

iskolám megtisztelt ezzel a kitüntetéssel.
A biciklit, amit nyertem, nagyon szeretem és mindig 

használom.
R.: Köszönöm, hogy válaszoltál kérdéseimre, méltóan 

viseld a címet és kívánunk Neked sok sikert az új iskolában. 
Riporter: Torda Lili 8.a

- Valamilyen idegenforgalmi iskolát, vagy egyetemet. 
Mindenképp szeretnék továbbtanulni. 

- Mi a hobbid? Mit sportolsz, és mióta? 
- Vízilabdázok már másfél éve. Imádom ezt a sportot. Az 

edzések is mindig jó hangulatban telnek el.  
- Hallottam róla, hogy nagyon ügyes vagy. Milyen 

eredményeket értél el eddig?  
- Egyéniben diákolimpián úszásban 1. és 2. helyezést, 

vízilabdában pedig 3. helyezést kaptunk a csapattal 2008-
2009-ben a gyermek vidéki bajnokságon. 

- Gondolom sokat készültök a versenyekre… Hány órát 
sportolsz egy nap? Hányszor jársz edzésre? 

- Napi másfél órát sportolok. Hetente 4 edzésem van. Otthon is 
sokszor vagyok a kertben, szeretek a levegőn lenni, és mozogni. 

- Mit szoktatok csinálni egy rendhagyó edzésen? 
- Először mindig bemelegítünk. 20-30 hosszat úszunk. 

Aztán kapura dobunk vagy passzolunk. Néha 2 kapuzunk, 
azaz meccsezünk. 

- Hogy bírod összehozni ezt a sok mindent a 
mindennapjaidban? Elég a 24 óra? 

- Alig elég. Meg tudom oldani, de nem lenne baj, ha kicsit 
hosszabb lenne a nap, és több szabadidőm lenne.  

- Az utolsó kérdésemet, gondolom sokan feltették már 
neked: Mivel szeretnél foglalkozni ha felnősz? 

- Német szinkrontolmács szeretnék lenni. Németről 
magyar nyelvre akarok majd fordítani. 

- Köszönöm az interjút, mindenki nevében gratulálok 
a sikereidhez. Remélem, még sok- sok jó élmény, barát és 
sikered lesz a következő években! 

- Én köszönöm, a lehetőséget! Neked és az olvasóknak is 
szép hetet kívánok. 

Riporter: Vincze Gyöngyi 8.a
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EZ IS,  AZ IS

                                                                                                        Honnan jöttél

   Karatékáink eredményei

Az elmúlt hónapokban volt szerencsém találkozni más 
nemzetiségű emberekkel, újabb barátságokra szert tenni, és újra 
elgondolkodni azon, hogy mi magyarok hol is vagyunk a világ 
térképén más emberek tudatában. Összességében elmondható, 
hogy azon emberek, akik valaha találkoztak magyar emberrel, 
akár barátságot is kötöttek, csak pozitív véleménnyel vannak 
rólunk. És azt is meg kell jegyezni, hogy mindenféle politikai 
ellentétek és nézeteltérések, melyek fennállnak szomszédos 
országainkkal, nagyon egyszerűen kiküszöbölhetőek és 
elkerülhetőek, csupán rajtunk múlik az egész.

Mit csinálunk rosszul? Nagyon könnyen esünk abba a 
csapdába, hogy saját értékeinket nem tudjuk felmérni és 
megfelelően tolmácsolni azt a külvilág felé. Ezt sokszor a 
hánytatott sorsú történelmünkkel magyarázzák, mivel ezáltal 
elvesztettük magyar kurázsinkat, azt az életszemléletet 
mely évszázadokon keresztül meghatározó nemzetiségként 
tartott életben bennünket. Mit csinálunk jól? Szerencsére 
azok az emberek, akik hagyományainkat képviselik akár 
határon innen vagy túl, nem foglalkoznak semmilyen rosszul 
berögzött sztereotípiákkal, élik boldog életüket, és hirdetik 
egészséges életszemléletüket. 

Négy hónapot töltöttem egy görögországi 
szállodakomplexumban, ahol több száz fős személyzettel kellett 
együtt élni és dolgozni. A szálloda vendégei leginkább angolok, 
németek és oroszok, személyzete főleg a környező és kelet-
európai országokból tevődik össze néhány angol és skandináv 
nemzetiségű személlyel kiegészítve. Így elmondható, hogy 
tipikus európai képet mutat a szálloda élete.

A legérdekesebb tapasztalatot számomra a különböző 
nemzetiségű emberek napirendje adta. Számolni kell azzal, 

ha többségben orosz, angol vagy német vendégek vannak, 
akár szezonálisan bolgárok, vagy éppen a hazaiak, a görögök 
szeretnének pár napot eltölteni és kikapcsolódni egy üdülő 
szállodában. Mindemellett számolni kell a személyzet 
nemzetiségi összetételével is. A menedzsereknek kalkulálni 
kell azzal, hogy egy 28 éves görög vagy román pincér az 
egész szezont végig tudja-e dolgozni, vagy egy 20-22 éves 
angol lány hamarabb meggondolja magát, és haza akar 
menni. Ezek a tények nem bántóak, és nem azért jegyzem 
meg, mert előítélettel kell lenni mindenkivel szemben, hanem 
ezek a tények következtethetőek európai életvitelünkből, a 
hagyományainkból.

Mit kellene tennünk? Számomra még mindig a 
legfontosabb az idegen nyelvek megismerése és elsajátítása 
áll az elsődleges feladatok között, hangsúlyozva saját 
nyelvünk megőrzését és annak fenntartását. Legyünk büszkék 
arra, hogy a világ egyik legnehezebb nyelvét beszéljük, és 
legyünk büszkék arra, hogy más nemzetiségű emberekkel is 
tudunk beszélgetni saját nyelvükön. Enélkül Magyarországot 
nem tudjuk turisztikai központtá emelni, vagy legalábbis 
kiemelkedni környező országaink közül.

Hagyományaink, ételeink, italaink, személyiségünk 
és életvitelünk tesz bennünket egyedivé és magyarrá e 
nagy világban, így annál fontosabb, hogy megismerjük 
önmagunkat, Magyarországot, Európát egyaránt, hogy aztán 
adott szituációban megfelelően tudjuk prezentálni azt.

Hably Dóra

Szeptember 24-én, szombaton 
került megrendezésre Szolnokon 
a TSKSZ által szervezett Nyílt, 
Országos Karate Bajnokság a 
Gépipari Szkk. tornatermében.

A rákóczifalvai TOKAJI DOJO 
SE. shotokan karatésai a júniusi 
Európa Bajnokságot követően 
most először álltakküzdőtérre 
a nyári szünet után. Ennek 
ellenére egy nagyon jó hangulatú 
és szervezésű versenyen 
szurkolhatott a nagyszámú szülői 
gárda egyesületünk tagjainak. 
Versenyzőink meghálálták a 
biztatást és összesítésben a 
második legeredményesebb 
csapatként végeztünk a paksi 
csapat mögött!

Egyéni versenyszámokban az 
alábbi eredmények születtek:

KATA (formagyakorlat):
Nagy Alexandra kataI.hely - és ő hozta 
el a legeredményesebb női versenyző-
nek járó kupát is! (12-13 év)
Sánta Róbert kata I. hely, (21-39 év)
Gál Géza II.hely, (21-39 év)
Bognár Alexander III.hely (10-11 év)
Sánta Sándor III.hely (21-39 év)
B.Nagy Anikó IV.hely (21-39 év)
Tokaji Tamara IV.hely (18-20 év)
Domján Alexandra IV.hely (12-13 év)

KUMITE (küzdelem):
Nagy Alexandra I.hely (12-13 év)
Sánta Róbert II.hely (21-39 év)
B.Nagy Anikó III.hely (21-39 év)
Czékmán Lajos III.hely (21-39 év)
Mezei László IV.hely (21-39 év)

Tisztelettel:
sensei Tokaji Sándor 3.Dan 

vezető edző

Beküldött fotók
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SPORT
                                                               

V. alkalommal 
került megrendezésre 
2 0 1 1 . 0 9 . 1 7 - é n 
szombaton az ÁMK 
s z e r v e z é s é b e n 
a Mozduljfalva 
sportnap. A Dencs 
Antal sporttelepen 
gyülekező sportolni 
vágyók Vadász 
Istvánné megnyitója 
után Bíró Anita és tanítványai segítségével Zumbával 
melegíthettek be a futóversenyekre. A három távra (1000-
2000-6000m) közel 500 versenyző adta le a nevezését. A 
nevezők között voltak a környékbeli településekről, de még 
Budapestről is indulók. Örömteli, hogy a helyi általános 
iskolát az összes diák képviselte, akiket nagyon sok szülő 
is elkísérte a különböző távokon. A futó számok között 
több sportág is bemutatkozott az érdeklődőnek, ahol nagy 
sikere volt a Szolnok Soldiers amerikai focicsapatának, a 
Szolnoki Sportiskola evezős szakosztályának, de a helyi Judo 
csoport is látványos bemutatót tartott. Gaál-Kata lovas udvar 
segítségével az íjászatot is kipróbálhatták az érdeklődők. A 
sportnap zárásaként következett az eredményhirdetés, ahol 
vendégünk,  Monspart Sarolta tájfutó világbajnok és Hőnyi 
László alpolgármester úr adta át az érmeket a helyezetteknek. 
A szervezők remélik, hogy nemcsak ezen a napon szántak időt 
a sportolásra a résztvevők, hanem minél többen szoknak rá a 
rendszeres testedzésre.

 A rendezvény támogatói voltak: Vadász Istvánné, Novák 
Gyula, Falvai Sándor, Nagy András

1.osztályosok:                                                                         2.osztályosok:
1, Kiss Gábor                          1, Susa Vanessza                     1, Keller Máté                         1, Balogh Amanda
2, Szabó Dávid                        2, Király Boróka                      2, Uhrin László                       2,Nagy Sarolta  
3, Komáromi Martin                3, Czikkely Johanna               3, Kemenczei Richárd             3,Zelei Orsolya
3.osztályosok:                                                                          4.osztályosok:
1, Hadad Hocine                     1,Békési Karin                         1,Komáromi György               1, Békési Karina
2, Gulyás Sándor                    2, Komáromi Cintia                  2, Varga Attila                         2, Makai Dóra   
3, Kovács Áron                       3,Kapocsán Laura                    3, Bognár Alexander               3, Simon Renáta
5.osztályosok:                                                                          6.osztályosok:
1, SusaZoltán                          1, Nagy Brigitta                        1,Dudinszky Márk                 1, Sebe Fanni
2, Juhász Zoltán                      2, Csikós Viktória                     2, Szokolai Viktor                  2, Nagy Elizabeth
3, Tóth Fekete Zsolt                3, Légrádi Lili                          3, Talált Patrik                        3, Susa Nikoletta
7.osztályosok:                                                                          8.osztályosok:
1, Szőke József                        1, Tálas Zsuzsanna                  1, Despotov Dániel                 1, Lefor  Mercédesz
2, Nyitrai Zsolt                        2,Nyitrai Laura                        2, Tóth Lehel                          2, Petrik Krisztina
3, KindiliLászló                       3, Décsei Luca                        3, Lipák Zsolt                          3, Vincze Gyöngyi
6 Km
1, Kecskeméti Ádám               1, Szabó Andrea
2,Simon Zsolt                          2, Tigerné Péntek Zsuzsa             
3,Hadad Hichem                      3, Nagy-Boros Éva

Eredmények: 

V. Mozduljfalva
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Kosztolányi Dezső: 
Halottak
Volt emberek.
Ha nincsenek is, vannak még. Csodák.
Nem téve semmit, nem akarva semmit,
hatnak tovább.
Futók közt titokzatos megállók.
A mély, sötét vizekbe néma, lassú
hálók.
Képek,
már megdermedtek és örökre
szépek.
Nem-élők,
mindent felejtő, mindent porba ejtő
henyélők,
kiknek kezéből a haraszt alatt
lassan kihullt a dús tapasztalat.
Nem tudja itt Newton az egyszeregyet,
fejére tompa éjszaka borul,
Kleopátra a csókokat feledte
és Shakespeare elfelejtett angolul.
Nem ismeri meg itt anya a lányát,
sem a tudós ezer bogos talányát.
Ábrándok ők, kiket valóra bűvöl
az áhítat, az ima és a csók.
Idézetek egy régi-régi műből,
kilobbant sejtcsomók.

Ady Endre: 
Halottak napján
Halottja van mindannyiunknak,
Hisz percről-percre temetünk,
Vesztett remény mindenik percünk
És gyászmenet az életünk.
Sírhantolunk, gyászolunk mindig,
Temetkező szolgák vagyunk!
-- Dobjuk el a tettető álcát:
Ma gyásznap van, ma sírhatunk! 
Annyi nyomor, annyi szenny, vétek
Undorít meg e sárgolyón...
Hulló levélt hányszor feledtet
A megváltó, a gyilkos ón!...
Óh, hányszor kell a sírra néznünk,
Hogy vigasztaljuk önmagunk 
-- Dobjuk el a tettető álcát:
Ma ünnep van, ma sírhatunk!...

1899. november 1.
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Kedves Olvasóink! Az ősz ízeit szeretném most az 
asztalukra csempészni, ezért választottam alapanyagként a 
birsalmát, a patisszont,a szőlőt és a diót.

Birsalmaleves: 50 dkg birsalma /nem szükséges 
meghámozni, csak alaposan megmosni, hogy a „szőröcskék”ne 
maradjanak rajta/, 15 dkg cukor, fahéj, citromhéj, só, 1 dl 
tejföl, egy evőkanál liszt. Az almát a fűszerekkel ízesített 1,5 
l vízben feltesszük főni.Ha megfőtt, a lisztből és a tejfölből 
készült habarással besűrítjük. Néhány percig még forraljuk 
és melegen, vagy hidegen tálaljuk. Tulajdonképpen egyszerű 
almaleves, csak jellegzetességét a birsalma pikáns ízének 
köszönheti.

Tökben sült kapros máj: 50 dkg sertés- vagy borjúmáj, 
2 dl tej, 4 db kisebb méretű patisszon, 2 fej lila hagyma, 1 
db zöldpaprika,olaj , só, bors, 1 csokor kapor,vagy egy kk. 
szárított kapor. A májat kisebb kockákra felvágjuk és a tejjel 
leöntve egy éjszakára állni hagyjuk a hűtőben. A patisszonok 
kalapját levágjuk, félretesszük. Abelsejüket kivájjuk, hogy 
tölthetőek legyenek. A májat lecsepegtetjük, leszárítjuk, 
kevés olajon elősütjük, de csak annyira, hogy egy kis színt 
kapjon. Hozzáadjuk a kivájt tökhúst, a kockára vágott lila 
hagymát és a zöldpaprikát. A sóval, borssal és a kaporral 
megszórjuk. Pár percig együtt pároljuk, majd beletöltjük a 
már besózott kis tökökbe. Sütőpapírral kibélelünk egy tepsit, 
belehelyezzük a töltött tököket, mellé tesszük a kalapjukat 

GASZTRONÓMIA

OLVASÓI LEVÉL

és 25-30 perc alatt közepes tűznél megsütjük. Tálaláskor a 
kalapokat ráhelyezzük, és párolt rizzsel kínáljuk.

Szőlős csirke: Fejenként egy db egész csirkecomb, 
5 dkg vaj, 1 fej lila hagyma, 1/2 kg piros szőlő, 1 dl fehér 
édes bor, só, őrölt bors. A vajon üvegesre pároljuk a lila 
hagymát, megforgatjuk benne a csirkecombokat, sózzuk. A 
leszemezett szőlőt melléöntjük, pároljuk, majd fakanállal a 
szőlőt szétnyomkodjuk, hogy a leve kijöjjön.Ráöntjük a bort 
és puhára pároljuk. A végén megszórjuk borssal. A combokat 
tálra szedjük, a maradék pecsenyelét leszűrjük, és külön 
kínáljuk. Burgonyapürével tálaljuk.

Diós lepény: 10 dkg margarin, 25 dkg cukor, 22 dkg liszt, 
1/2 csomag sütőpor, 15 dkg darált dió, 1 citrom reszelt héja és 
leve, 2 dl tejföl, 4 tojás, 14 dkg porcukor, 10 dkg csokoládé. A 
tepsi kikenéséhez vaj és liszt. A margarint a cukorral habosra 
keverjük. Hozzáadjuk a sütőporral elvegyített lisztet, darált 
diót, a citrom héját, levét, és a tejfölt. Jól összedolgozzuk, 
majd a végén hozzáadjuk a tojások habbá vert fehérjét. 
A tésztát kivajazott, lisztezett tepsibe öntjük, fakanállal 
elegyengetjük és 180 fokra előmelegített sütőben megsütjük. 
Amikor megsült a 4 tojás sárgáját a porcukorral fényesre 
kikeverjük, a langyos tésztára húzzuk és az olvasztott 
csokoládéval összecsurgatjuk. Ha kihűlt négyzet alakú 
kockákra vágjuk. 

Jó étvágyat kívánok: Feketéné Zsuzsa

Ősz ízei

A kis táncosok (balról jobbra):
Felső sor: Kocsis Irénke, 
Mezei Erzsike, Demecs Piroska, 
Csabai Csaba, Varga Erzsike, 
Lévai Pista, Mezei Aranka, 
Boda Pista, Máté Margitka, 
Bártfai Laci, Adorján Marika
Középső sor: Kollai Gabi, 
Bognár Ica, 
Megalakítók és betanítók: 
SZEKERES JÚLIA és 
VATAI ISTVÁN, 
Bollók Aranka, Csősz Julika
Alsó sor: Tóth Feri, Major Béla, Lévai Jancsi, Székely Géza, Szabados Öcsi.  

2011 szeptemberében
szép emlékek felidézésével töltöttünk el egy sokáig 
emlékezetes délutánt.

Iskolánk első NÉPTÁNCCSOPORTJA  1955-ben alakult.

Beküldött fotók
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Tájékoztatjuk az érdeklődőket, hogy 1850 körüli 
tányérokkal gyarapodott a Macimúzeumban látható dísztár-
gyak sora. A 8 darabos kollekció az angliai Jersey-szigetekről 
érkezett Rákóczifalvára.

A   Bocs D’ Art Galériában  szeptember 30-án megnyílt  
„A SZOLNOKI” című kiállításon a látogatók betekintést 
nyerhetnek Czibulás Péter, a Szigligeti Színház elhunyt 
színészének emléktárgyain keresztül a művész minden-
napjaiba. A kiállítást megnyitotta Szalay Ferenc, Szolnok 
város polgármestere (az oldalon lévő fotók a kiállításon 
készültek).

Nagy népszerűségnek örvendett a Százszorkép Kiadó 
gondozásában megjelent, a Macimúzem mackóit bemutató 
2011-es falinaptár, így a 2012. évi is kiadásra került, újabb 
mackófotókkal. Megvásárolható a Macimúzeumban, az 
ország számos könyvesboltjában és a kiadó web-oldalán.

Szeptember 26-án 11 ország turisztikai irodáinak 
képviselete érkezett a múzeumba a gyűjtemény európai 
népszerűsítése érdekében.

Elkészült és már látható az az 1900-as évek elej  i baba-
kocsi, melyet a rákóczifalvi Szabó család adományozott a 
múzeumnak.

Hamarosan – október 14-én 18 órakor – újabb tárlat nyí-
lik a macimúzeumban. Pallai Sándorné régi kórházi eszközei 
kerülnek majd bemutatásra, így újból két kiállítást tekinthet-
nek meg párhuzamosan a látogatók a macigyűjteményen 
kívül.

Forrás: Macimúzeumi hírek – e-mail

Foto: Pappné Benson Mária
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